
KARVINÁ – Vskutku zajímavou a netra-
diční podívanou mohli 28. prosince sle-
dovat obyvatelé sídliště Karviná-Hrani-
ce. Nad hlavami překvapených lidí, pří-
mo mezi sídlištními bloky, se vznášelo 
pět obřích kaprů. Nejednalo se o žádný 
žert. Ač šlo o anonymní akci, jejím hlav-
ním posláním bylo upozornit obyvatele, 
že právě oni mají budoucnost místa své-
ho bydliště ve svých rukou.

Lidé se z historických center stá-
le více stěhují na okraje měst, na sídli-
ště, která se tak stávají centrem dění. 

„V České republice žije na sídlišti zhru-
ba každý třetí člověk,“ přibližuje Jiří 
Suchánek, ředitel Nadace OKD, kte-
rá za „kapří akcí“ stála. Karviná neby-
la vybrána náhodně. Téměř devět z de-
seti jejích obyvatel žije právě na sídlišti. 
Překvapení lidé tak sledovali zajímavou 
podívanou a zároveň vyplňovali ankety, 
kde mohli vyjádřit, co jim na jejich síd-
lišti chybí.

„Na sídlištích totiž často nejsou li-
di ochotni udělat něco pro zlepšení ži-
votních podmínek,“ upřesnil Suchánek 

poslání akce. Nový nadační program 
Sídliště žije proto přichází s jasnou vizí 
– zlepšit úroveň veřejných prostranství. 
„V posledních letech se zvelebilo hodně 
sídlišť, téměř vždy ale bez aktivního za-
pojení obyvatel,“ objasňuje. „A právě to 
my chceme udělat jinak,“ ukazuje na je-
dinečnost projektu. Tím, že se do prá-
ce zapojí místní obyvatelé, upevní vzta-
hy mezi sebou a sami se tak budou mo-
ci podílet na vytváření užitečných věcí. 
Na sídlištích totiž panuje častá anony-
mita či odcizení. „Proto jsme pro oby-

vatele stanovili dvacetiprocentní mini-
mum na spoluúčast. Je jedno, zda se bu-
de jednat o sponzorské peníze, materiál 
od obce či zapůjčení strojů. Mohou si to 
také odpracovat,“ přibližuje Suchánek 
program, do kterého se může zapojit 
opravdu kdokoliv.

Rozhodující je nápad a aktivní zapo-
jení obyvatel. „Záleží především na roz-
hodnutí místních obyvatel, co budou 
chtít společně vybudovat,“ nastiňuje 
ředitel nadace. Cílem je postavit něco, 
k čemu budou lidé mít vztah. „Může to 

být parčík pro seniory, prostor pro ven-
čení psů, hudební zkušebna pro mla-
dé muzikanty, sportovní hřiště, místo 
na odpočinek, klubovna pro mládež či 
pro maminky s dětmi. I řada dalších vě-
cí,“ uvádí Suchánek.

Vybrané projekty získají fi nanční 
podporu Nadace OKD ve výši až dvou 
milionů korun, získají také pomoc s od-
borným vedením při samotné realizaci 
projektu. Organizace mají možnost se 
hlásit se svými nápady do 24. února.

Petr Sobol ml.

Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Karvinské sídliště žilo, létali nad
ním obří kapři. Kdo bude další?
Nový program Sídliště žije pomůže zkvalitnit život spousty aktivních obyvatel, zapojit se tentokrát může opravdu kdokoli, NOKD na to dá až dva miliony korun

Zlepši
sídlište!svoje

Jsme pro lepší život na sídlišti. 
Přidejte se k nám.
www.sidlistezije.cz

Lidem chybí dětská hřiště,
strach mají z kriminality
KARVINÁ – Sídliště v Karviné-Hranicích se za poslední roky hodně změnilo k lepšímu. 
Lidem se zde špatně nežije, oceňují opravené domy i poměrně kvalitní vyžití. Problém 
s parkovacími místy se netýká jen této části města, co se však obyvatelům nelíbí, jsou 
možnosti pro děti. Hřiště i jiná centra, kde by si děti mohly hrát, chybí. Nepříjemnou 
stránkou je kriminalita. Podle dotazovaných v těchto místech bezpečno opravdu není.

Rastislav Zrník (35)
zaměstnanec České pošty:

Na sídlišti se 
mi líbí praktic-
ky všechno. Je 
tady blízká do-
stupnost vše-
ho, co člověk 
potřebuje. Ob-
chody, služby, 
nákupní cen-

trum, doktor, poliklinika, lázně… 
Dobrá dopravní dostupnost, jez-
dívám totiž do práce až do Ostra-
vy. Co se mi nelíbí? Nedokážu ří-
ci. Moc by toho nebylo. Každopádně 
bych chtěl, aby tady zůstala zacho-
vána zeleň, aby se volné plochy ne-
zastavovaly dalšíma panelákama, 
prostě to tady nechat, jak to je.

Danuše Szczygielová (52)
pracovnice ve školství:

Nejvíce se mi lí-
bí zeleň, která 
okolo paneláků 
je. Existují hor-
ší místa, hor-
ší sídliště. Na-
opak spokojena 
nejsem třeba 
s nepořádkem 

u popelnic a na trávnících, s výka-
ly od psů, které lidi nesbírají. Bezpeč-
nost? Večer ven nevycházím, ale vím, 
že se přepadávají obchody, loupí se 
i za bílého dne. Ze školek se dělají sa-
mé hospody a herny, pak rodiče ne-
mají kam dávat děti, když už tu prá-
ci najdou… Hřiště na osmičce máme 
v dezolátním stavu, sice vyasfaltova-
né, ale nic moc. Chtělo by to více pro-
storu pro děti, hlídané koutky a hřiš-
tě. Taky koše na psí hovínka, i když se 
pro ně stejně málokterý pejskař ohne.

Romana Hlobiková (49)
prodavačka:

Bydlím na os-
mičce od roku 
1966, vždycky 
to bývalo klid-
né a pro mě 
i pěkné sídliš-
tě. Za ty posled-
ní roky to ale za-
číná být špatné 

s bezpečností. Co chvíli slyšíte, že ně-
koho přepadli. Jinak je to tady hezké, 
zeleně docela dost. Pravda, spous-
tu stromů vykáceli, ale to muselo být 
kvůli opravě kanalizace. Změnit by se 
tady měla bezpečnost, policii by mě-
lo být více vidět. A udělat něco pro 
děti, bohužel okolo jen samé her-
ny a hospody. Pak jen chodí po uli-
cích, hulákají a barabují, protože si ne-
mají kde hrát a kde trávit volný čas.

Vlastimil Chmielař (31)
razič z Dolu Karviná, závod ČSA:

Přestěhoval 
jsem se do Hra-
nic na osmičku 
před asi dvěma 
a půl lety. Dříve 
to byla šedá zó-
na, teď je to fakt 
pěknější. Zača-
lo se něco dít, 

mění se to k lepšímu. Hlavě oceňu-
ji opravené baráky. Na druhé straně ta-
dy není moc možností pro děti – hřiště, 
prolézačky, dětské koutky. To by chtě-
lo změnit, více vyžití pro děti, děti jsou 
základem. Spokojený nejsem však ani 
s bezpečností, kriminalita je tady doce-
la veliká, přepadává se, krade, na kaž-
dém rohu někdo někoho zbije. Kamery 
asi moc nepomůžou, snad více strážníků.

uzi

Anketa


